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نیاز 1/5 میلیارد دلاری فاز سوم آزادراه تهران- شمال
معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد: مطالعات فاز سوم آزادراه تهران-شمال 

انجام شده و برای ساخت آن به اعتباری حدود ۱.۵ میلیارد دلار نیاز داریم.
به گزارش ایسنا، پروژه آزادراه تهران-شمال در سال ۱۳۷۳ به تصویب شورای 
عالی معماری و شهرســازی رسید و عملیات اجرایی آن از سال ۱۳۷۶ آغاز شد، 
تاکنون فــاز اول و چهارم این محور آزادراهی ۳۲ کیلومتر و ۲۰ کیلومتر افتتاح 

شده و در حال بهره برداری است.
از فاز دوم این آزادراه نیز تاکنون تونل البرز به عنوان طولانی ترین تونل کشور 
به طول بیش از شش کیلومتر به بهره برداری رسیده و به گفته مسئولان وزارت 
راه شهرســازی قرار است تا پایان امســال باند رفت آن ساخته و پس از آن باند 
برگشــت این محور تکمیل شود. در این میان تنها فاز سوم آزادراه تهران-شمال 
باقی مانده که از پل زنگوله در ابتدای اســتان مازندران آغاز شده و به طول ۴۷ 
کیلومتر ادامه پیدا کرده و در ســه راهی دشــت نظیر به فاز چهارم این آزادراه 
متصل می شود. اما در طول این ۲۶ سال هیچ گاه اتفاق و پیشرفت خاصی در این 
منطقه دیده نشده است. خیراله خادمی - معاون وزیر راه و شهرسازی و مدیرعامل 
شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل کشور- در گفت وگو با ایسنا، در 
این باره اظهار کرد: برای ســاخت آزادراه تهران - شــمال اولویت بندی صورت 
گرفت. به گونه ای که در وهله نخست فاز چهارم آن ساخته شد و به بهره برداری 
رسید. سپس فاز نخســت این آزادراه که مشکلات ترافیکی بسیاری برای مردم 
کرج به وجود آورده بود و می توانســت مسیر تهران تا مازندران را تا بیش از ۶۰ 
کیلومتر کاهش دهد در اولویت بود و نهایتا منطقه دوم به خاطر عبور از قله البرز 

اولویت داشت.
وی افزود: منطقه سوم آزادراه تهران-شمال در اولویت پایانی قرار گرفته و در 
این منطقه آب و هوای متعادل تری وجود دارد و برف ســنگینی در طول ســال 
نمی بارد و جاده چالوس در آنجا زیباترین جاده کشور به شمار می رود. هم اکنون 
مطالعات فاز سوم آزادراه تهران-شمال انجام شده و آماده شروع عملیات اجرایی 
است تنها منتظریم که سرمایه گذار از منابع خارجی یا داخلی برای تامین منابع 
مالی پیش قدم شود. مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه زیربناهای حمل و نقل 
کشور اعلام کرد: البته فراخوانی برای تامین سرمایه از کشورهای خارجی مانند 
چینی ها آماده کرده ایم و با توجه به اینکه ۱.۵ میلیارد دلار برای ساخت و تکمیل 
این فاز از آزادراه تهران-شمال نیاز داریم و این عدد قابل توجهی است، بنابراین 
تامین آن برای دولت بســیار سخت است اما به هر حال این پروژه باید به اتمام 

برسد و تکمیل شود.

تعاونی ها ۴۰۰ هزار واحد مسکونی می سازند
در راستای اجرای پروژه ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی در کشور، هدفگذاری 
ســاخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی در چهار سال آینده به تعاونی ها سپرده شده 
اســت. به گزارش ایسنا، با ابلاغ قانون جهش تولید مسکن، طرح دولت سیزدهم 
درباره ساخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی، از پشتوانه قوی قانونی برخوردار 
شــد. دولت در این راســتا بخش تعاون را مکلف کرده کــه از ۴ میلیون واحد 

مسکونی، ۴۰۰ هزار واحد در بخش تعاون ساخته شود.
بر اســاس آمارها نزدیک به ۱۰ هزار تعاونی مسکن در کشور وجود دارد که 
بیش از ۹۰۰۰ تعاونی دارای کارنامه و سابقه درخشان و حدود ۵۰۰ تعاونی دچار 

مشکل و عارضه هستند.
موضوع آسیب شناسی مشکلات بخش تعاون به ویژه تعاونی های مشکل دار از 
دیرباز مطرح بوده و تلاش شده با تشکیل اتاق های فکر تعاون، کارگروه های پایش 
تعاون و کمیته های شناســایی نقاط ضعف و قوت واحدهای تعاونی، تعاونی های 
دارای مشکل شناسایی شده و مشکلات آنها مورد بررسی و آسیب شناسی قرار 
گیرد. مهدی مســکنی - معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از 
ســاخت دو میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکونی در دوران مسکن مهر خبر داده 
و می گویــد: از این میزان حدود یک میلیــون و ۱۰۰ هزار واحد، خود مالکی و 
شــخصی و یک میلیون و ۹۰ هزار واحد، جمعی و تعاونی ســاز بودند که از این 
تعــداد نیز ۸۴۰ هزار واحد به تعاونی ها اختصاص داشــته و تنها ۳۹ هزار واحد 
ناموفق بوده اســت. وی می گوید: در برنامه ساخت مسکن، دولت بخش تعاون را 
مکلف کرده که از مجموع ۴ میلیون واحد مســکونی ۴۰۰ هزار واحد در بخش 
تعاون ساخته شــود. آنطور که مسکنی گفته، با معاونت شهرسازی شهر تهران 
مذاکراتــی برای انجام این کار به صورت اجــرای پایلوت در مناطق و بافت های 
فرســوده با محوریت منطقه ری انجم شده که در حال نهایی شدن و تبدیل به 
تفاهمنامه است. کارشناســان از بخش تعاون به عنوان راهکاری موثر در جهت 
کاهش معضل مسکن یاد می کنند که می تواند به تقاضای مسکن در کشور پاسخ 
دهد. در حال حاضر ســهم تعاونی ها در تولید مسکن زیر ۱۰ درصد پیش بینی 
می شود در صورتی که این بخش از ظرفیتها و پتانسیل های بالایی برای ساخت 

و تامین مسکن برخوردار است.
بــه گزارش ایســنا، برابر آمارها بیش از ۸۴۲ هزار واحد مســکونی توســط 

تعاونی های مسکن مهر تحویل شده است.

تولید سوخت کم سولفور
 با همکاری شرکت های دانش بنیان

مدیرعامل شرکت سوخت رسانی و خدمات کشتیرانی ستاره قشم از تولید 
سوخت کم سولفور داخلی با همکاری شرکت های دانش بنیان خبر داد و گفت: 
ســوخت کم سولفور در همکاری با شــرکت های دانش بنیان تولید می شود و 

استقرار فنّاوری تولید سوخت کم سولفور به طور مرتب در حال انجام است.
»محســن فاخری« دیروز ) چهارشنبه( در نشســت خبری با بیان اینکه 
پروزه ســوخت رسانی)بانکرینگ( بندر سلخ قشم، با صدور تصویب نامه خاص 
هیات وزیران به مرحله اجرا درآمده اســت، افزود: این پروژه در ۵ کیلومتری 
بندر صیادی ســلخ واقع در جزیره قشم و با موقعیت مناسب و فاصله ۵ مایلی 
با خلیج فارس احداث شــده و به صورت ویژه برای سوخت رسانی به شناورهای 

ناوگان در نظر گرفته شده است.
وی از تولید سوخت کم سولفور داخلی با همکاری شرکت های دانش بنیان 
خبر داد و گفت: شــرکت کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران موفق شده با 
همکاری شــرکت های دانش بنیان، اقدام به تولید سوخت کم سولفور داخلی 
برای تامین نیاز شــناورهای ناوگان کند. این مجموعه اقدامات باهدف ایجاد 
و استقرار فنّاوری تولید ســوخت کم سولفور مستمراً در حال انجام است که 

پیشرفت های خوبی نیز حاصل شده است.  
مدیرعامل شــرکت سوخت رســانی و خدمات کشــتیرانی ســتاره قشم 
خاطرنشان کرد: میزان ســرمایه گذاری صورت گرفته در پروژه سوخت رسانی 
)بانکرینگ( بندر ســلخ قشــم تا این مرحله بالغ بر ۱۷۰۰ میلیارد ریال بوده 
اســت و هم اکنون نیز علاوه بر احداث زیرســاخت ها، نسبت به اخذ مجوزها 
و گواهینامه های بین المللی مربوطه نیز اقدام شــده است. فاخری افزود: گروه 
کشــتیرانی جمهوری اســلامی ایران با درک ضــرورت ورود ایران به صنعت 
بانکرینگ، ســهام شــرکت »تاپیکو« را خریداری کرد و هم اکنون ۶۰ درصد 
ســهام و حق مدیریت پروژه را در اختیار دارد؛ همچنین شرکت ملی نفتکش 
ایــران بــا ۱۵ درصد و منطقه آزاد قشــم نیــز با ۲۵ درصد ســهم در پروژه 
سوخت رسانی سلخ قشم مشــارکت دارند. مدیرعامل شرکت سوخت رسانی و 
خدمات بندری ستاره قشم گفت: مطالعات اولیه و امکان سنجی طرح به لحاظ 
اقتصادی و فنی از ابتدا باهدف ایجاد زیرساخت های لازم جهت تولید، بارگیری 
و تخلیه سوخت و مشتقات نفتی و تأمین ترابری دریایی با ظرفیت ۴ میلیون 
تن، در دو بخش ساحلی )پالایشگاه و سایت ذخیره سازی( و فراساحلی )بندر 
و اسکله( بـــه انجـام رسـیده بود. وب تصریح کرد: گروه کشتیرانی جمهوری 
اســلامی ایران طی ده سال گذشته با تامین سرمایه موردنیاز جهت پیشبرد و 
تکمیل و اتمام پروژه در هر دو بخش خشــکی و دریا نســبت به احداث زیر 

ساخت های لازم برای این طرح اقدام کرد.  
به گفته فاخری بخش ســاحلی طرح سوخت رسانی در زمینی به مساحت 
بیش از ۱۲ هکتار )شــامل ۱۰ مخزن نگهــداری فرآورده های نفتی به حجم 
۵۲۶۰۰ مترمکعــب، بیش از ۱۰ کیلومتر خطوط لوله انتقال ســوخت، پمپ 
خانه، تأسیسات دوش های تخلیه تانکرهای حامل سوخت سنگین و گازوئیل، 
تأسیســات بلندینــگ و بویلر روغن داغ و...( ایجاد و در انتهای ســال ۱۳۹۵ 
تکمیل شــده است. وی اضافه کرد: بخش فراساحل این طرح با هدف احداث 
اســکله و موج شکن در مجاورت سایت خشــکی و مخازن و در جهت تکمیل 
مسیر انتقال ســوخت و پهلوگیری ایمن شناورها، دارای حوضچه آرامشی به 
مســاحت بیش از ۶۰ هکتار شامل دو شــاخه موج شکن )موج شکن اصلی به 

طول ۱۶۰۰ متر و موج شکن فرعی با ۷۰۰ متر طول( است.

ویژه

تعاون

تکنولوژی

در جریان دیدار رئیس کل ســازمان توسعه تجارت با 
رئیس مرکز توســعه صادرات روسیه طرح تهاتر کالا میان 

دو کشور بررسی شد.
به گزارش ایســنا، در این دیدار بنا شــد دو طرف یک 
نقشــه راه همکاری های مشــترک و رفع موانع گمرکی، 
تعدیــل قوانین گمرکی، ســرمایه گذاری های مشــترک، 
مبادلات و تعاملات مالی و همچنین توسعه روابط بانکی را 
در دستور کار قرار دهند. در این دیدار علیرضا پیمان پاک 
از لزوم تهیه یک سازوکار مشخص برای معرفی شرکت ها 
و تجار دو کشــور به یکدیگر برای افزایش همکاری ها خبر 
داد که این موضوع مورد اســتقبال نماینده روسیه نیز قرار 

گرفت.
پیمان پاک در این زمینه گفت: آشنایی تجار با یکدیگر 
دارای اهمیت زیادی اســت چون با وجود روابط سیاســی 
از نظر تجاری شــناخت و آشــنایی میان دو کشور وجود 
ندارد. همچنین برگزاری نمایشــگاه های مشترک می تواند 

به توسعه همکاری های دو جانبه کمک کند.
رئیس ســازمان توســعه تجــارت از آمادگی توســعه 
همکاری های صندوق توســعه ضمانت صــادرات در این 
زمینه ســخن گفت و افزود: پیش بینی می شــود به زودی 
یک ســند همکاری مشــترک در این زمینه نهایی شود. 
همچنیــن بحث خرید کشــتی، لوکوموتیو و کشــنده از 
روسیه نیز جزو مسائلی اســت که می تواند در دستور کار 
قرار بگیــرد و ایران آمادگــی دارد در حوزه محصولات با 
روسیه سرمایه گذاری های مشترک داشته باشد همچنین 
در این نشســت نماینده روسیه نیز از آمادگی شرکت های 
روسی برای سرمایه گذاری در مناطق آزاد و تجاری ایران 
خبــر داد و اظهار کرد: می تــوان از گزینه تهاتر کالا میان 
دو کشــور نیز استقبال کرد همچنین روسیه آماده واردات 
تولیدات و محصولات مصالح ساختمانی ایران است و ما به 
دنبال یک تجارت مستقیم و بدون واسطه با ایران هستیم. 
وی با اشــاره به فراهم بودن مقدمات تهاتر کالا با روسیه 
اظهار کرد: ما در حال حاضــر با چین حدود پنج میلیارد 
دلار تهاتر کالا داریم. همچنین این موضوع با پاکســتان، 
عمــان، کوبا، ترکیه و ونزوئلا نیز در دســتور کار قرار دارد 
که می توان با روســیه نیز همین سیاست را در دستور کار 

قرار داد.
اعتبا 5 میلیارد دلاری روسیه به ایران

وزیر نفت از اختصاص اعتبار پنج میلیارد دلاری روسیه 
بــه ایران و امضای چند قرارداد در حوزه انرژی بین تهران 
و مســکو خبر داد و گفت: در دولت سیزدهم سطح روابط 
تجاری دو کشــور در همه زمینه ها را به ۴۰ میلیارد دلار 
در ســال برســانیم. به گزارش ایرنا، »جواد اوجی« امروز 
در حاشــیه نشســت هیات عالی رتبه اقتصادی و تجاری 
جمهوری اســلامی ایران و فدراسیون روســیه با اشاره با 
اینکه مذاکرات اولیه انجام شــده بود، افــزود: توافقات در 
این زمینه امروز انجام شــده اســت. وی ادامه داد: ایران و 
روسیه ظرفیت خوبی در بخش های مختلف از جمله بانکی، 
حمل ونقل، کشــاورزی، انرژی اتمی، صنعت و تجارت آزاد 

در اختیار دارند.
اوجی تاکید کرد: در تلاشیم تا در دولت سیزدهم سطح 
روابط دو کشور را در همه زمینه ها را به سقف ۴۰ میلیارد 
دلار در سال برسانیم.  وزیر نفت گفت: در حوزه بانکی که 
یکــی از مهم ترین محورهای مذاکرات بود تصمیم گرفتیم 
تا در روابط دوجانبه و پیمان های پولی دوجانبه از ارز ملی 

دو کشور استفاده شود.
وی بــه توافق ایران و روســیه بــرای اختصاص اعتبار 
پنج میلیارد دلاری روســیه در حوزه انرژی، کشــاورزی و 
حمل ونقل اشاره کرد و افزود: بخشی از این اعتبار عملیاتی 
شده و بخشی هم امروز با حضور معاون نخست وزیر روسیه 
تصمیم گیری کردیــم. اوجی ادامــه داد: در حوزه انرژی 

مذاکراتی در مســکو داشتیم و قراردادها و تفاهم نامه هایی 
در بالادست و پایین دست صنعت نفت امضا شده است. 

وزیر نفت تاکید کرد: امروز تفاهم نامه ای بین شــرکت 
ملی صنایع پتروشــیمی و صنعت پتروشیمی روسیه امضا 
خواهد شــد تا صادرات محصورات پتروشیمی، خدمات و 
فنی و مهندســی و دانش فنی کاتالیست به روسیه انجام 
شــود. وی با اشاره به اینکه در کریدور حمل ونقل شمال و 
جنوب نیز توافقات خوبی انجام شد، گفت: این توافقات در 
حوزه حمل ونقل ریلی، جاده ای، کشتیرانی و هوایی انجام 
شد. وزیر نفت با اشــاره اینکه ایران و روسیه هر دو تحت 
تحریم های ظالمانه هســتند، گفت: با همکاری و توســعه 
روابط ایــن توانایی وجود دارد که تحریم ها را بی اثر کنیم. 
وی ادامه داد: برای برگزاری جلسه امروز چند ماهی است 
که مذاکرات و جلساتی برگزار شده و دستگاه های مختلف 
مذاکراتی انجام دادند و امروز شکل خوبی پیدا کرد و تحت 
قالب کارگروه های مشترک در بخش های مختلف اقتصادی 

به توافقات خوبی رسیدیم.  
درخواست روسیه برای واردات کالاهای ایرانی

معاون نخست وزیر روسیه گفت: در بازار روسیه نیازهای 
متعــددی وجود دارد که کالاهــای ایرانی می توانند آن را 
تامین کنند و کاهش محدودیت واردات به روسیه و توسعه 
روابط پولی دو کشــور می تواند عامل گسترش این روابط 

باشد.
»الکســاندر نواک« روز چهارشــنبه در نشست تجاری 
ایران و روسیه با بیان اینکه رهبران دو کشور برای افزایش 
همکاری های اقتصادی تلاش می کنند، اظهار داشت: امروز 
فشــارهای بسیاری از کشورهای غیردوست به روسیه وارد 
شــده که نیاز افزایش همکاری های دو کشــور را بیشــتر 
می کند و به همین دلیل هیات بزرگی از روســیه متشکل 
از بخش هــای دولتی، فرمانداری، تجار، فعالان اقتصادی و 
نمایندگان واحدهای تولیدی به ایران آمده تا برای تعمیق 
روابــط اقدام کنیم. معاون نخســت وزیر روســیه با تاکید 
بر اینکه نشســت امروز بین ایران و روســیه نقش بسیار 
مهمی در روابط بین دو کشــور دارد، خاطرنشــان کرد: به 
دنبال ارائه تصویر واقعی و شفاف برای روابط بین دو کشور 

و تعمیق روابط با ایران هستیم.
افزایش ۸۱ درصدی تجارت ایران و روسیه

وی با بیان اینکه در حال حاضر شــرایط بســیار خوبی 
برای افزایش همکاری با ایران به وجود آمده اســت، تاکید 
کرد: می توانیم در طرح ها و پروژه های مهم در ایران مانند 

نیروگاه اتمی بوشهر همکاری داشته باشیم و روابط بین دو 
کشور را توسعه بخشــیم. نواک با اشاره به اینکه به دنبال 
افزایش حجم تبادلات بین دو کشور هستیم، تصریح کرد: 
در سال گذشــته فرصت خوبی برای افزایش تجارت ایران 
و روســیه به وجود آمد به طوری کــه حجم تبادلات تا ۸۱ 
درصــد افزایش پیدا کرد و به چهار میلیارد دلار رســید و 
امســال نیز تاکنون تبادلات بین دو کشــور تا ۱۰ درصد 

افزایش پیدا کرده است.
معاون نخست وزیر روسیه با تاکید بر تمایلات این کشور 
برای تکمیل کریدور شــمال - جنوب اظهار داشــت: این 
کریدور برای روسیه بسیار مهم است و ما به دنبال توسعه 
آن و دسترســی روسیه به حاشــیه خلیج فارس و افزایش 
فعالیت در آن منطقه هستیم. نواک تاکید کرد: روسیه به 
دلیل شرایطی که دیروز با آن مواجه شده، به دنبال افزایش 
واردات است از این رو با شرکای بین المللی به دنبال ارتقای 
همکاری های اقتصادی و تجاری هستیم. وی افزود: امروز 
پیشنهاداتی برای افزایش همکاری های بین دو کشور وجود 
دارد و به دنبال انجام طرح های فعلی هستیم تا بروکراسی 
پیشــنهادات جدید طی شود. وی گفت: در روسیه بودجه 
قابل توجهی برای افزایش زیرساخت های اقتصادی در نظر 
گرفته شده که این شانس اضافه ای برای توسعه تجارت با 
کشورهای همسایه است و برنامه های بسیاری برای افزایش 

حجم واردات و صادرات داریم. 
معاون نخست وزیر روسیه با بیان اینکه به دنبال کاهش 
محدودیت واردات به روسیه هســتیم، گفت: قوانینی که 
واردات و صــادرات محصولات پزشــکی، تجهیزات، مواد 
اولیه و خدمات مهندســی را آســان تر می کند وضع شده 
اســت. همچنین »لوان جاگاریان« سفیر روسیه در ایران 
در همایش تجاری ایران و روســیه، خاطرنشان کرد: نباید 
اشتباهات گذشته تکرار شود، زیرا استان های مختلفی در 

ایران دارای ظرفیت برای پیشرفت اقتصادی هستند.
وی افزود: طی ۱۱ سال گذشته از دولت دهم تا تشکیل 
دولت سیزدهم که سفیر روسیه در ایران هستم، اطمینان 

دارم روابط جدید، نفع دو کشور را به دنبال دارد.
جاگاریان تاکید کرد: شــش ســال پیش بعد از اجرای 
برجام، بین استان های مختلف ایران و روسیه ارتباط هایی 
برقرار شــد که هرکدام ارتباط مســتقیم با روسیه داشت 
اما با گذشت زمان عملیاتی نشــد. سفیر روسیه در ایران 
خاطرنشــان کرد: می توانم به تجــار و بازرگانان و فعالان 
اقتصادی اطمینان بدهم که برای صدور روادید در روسیه 

کمک می کنیم و برگزاری این همایش به نفع دو کشــور 
خواهد بود.

ضرورت تسهیل تردد کشتی ها با پرچم ایران
 به بنادر روسیه

»علی اکبــر صفایــی« در نشســت بررســی توســعه 
همکاری های دریایی و بندری ایران و روسیه که با حضور 
»دیمیتری زورئوف استانیســلاوویچ« معاون وزیر حمل و 
نقل روســیه و هیات همراه برگزار شــد با اشاره به اینکه 
جمهوری اســلامی ایران بر اســاس سیاســت های دولت 
ارتباطات گسترده ای با کشــورهای همسایه برقرار کرده 
است، اظهار داشت: اثرات این ارتباطات گسترده در حوزه 
تجاری قابل مشاهده است. به گفته وی، کشور روسیه نیز 
ارتباطات خوب و گســترده ای با کشورهای حاشیه دریای 

خزر و خلیج فارس دارد. 
مدیرعامل ســازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به اینکه 
جلسات و توافقات خوبی به صورت کلی بین ایران و روسیه 
در بخش های مختلف داشته ایم، تصریح کرد: دیگر فرصت 
و زمــان رایزنی برای مســائل کلی فراهم نیســت و باید 
به صورت پروژه محور تبادلات تجاری بین دو کشور دوست 
و بزرگ ایران و روســیه و کشوهایی نظیر هند و عمان در 

دستور کار قرار گیرد.
سرمایه گذاری ایران در خرید و ساخت کشتی 

برای فعالیت در دریای خزر
معاون وزیر راه و شهرســازی افزود: در خرید کشــتی 
و ســاخت کشــتی برای فعالیت دریای خزر به ســرعت 
ســرمایه گذاری می کنیم و در این راستا سه فروند کشتی 
بزرگ وجود دارد، ۴ فروند کشــتی در دست خرید و ۱۲ 

فروند کشتی نیز سفارش ساخت شده است.
وی ضمن درخواســت از معاون وزیر حمل ونقل روسیه 
به منظور تسریع راه اندازی خط منظم کشتیرانی رورو بین 
بنادر روسیه و بنادر شــمالی ایران مانند امیرآباد، انزلی و 
نوشهر راه اندازی شــود، گفت: از روسیه می خواهیم تاریخ 
راه اندازی این کشتیرانی را به ایران اعلام کند تا فعالیت ها 

به صورت عملیاتی پیش برود.
ایران و روسیه مسیرهای خود تحریمی را 

حذف کنند
مدیرعامل ســازمان بنادر  با بیان اینکه ایران و روسیه 
در شــرایط خاصی به ســر می برند و باید مسیرهای خود 
تحریمی را حذف کنیم، تاکید کرد: تجارت خارجی روسیه 
در حــال حاضر بیــش از ۳۰۰ میلیارد دلار اســت و اگر 
بخشــی از این تجارت از طریــق دریای خزر که نمی تواند 
مــورد تحریم قرار گیرد صورت پذیرد، نیازمند گســترش 
نــاوگان کشــتیرانی هســتیم. صفایی با اشــاره به اینکه 
خواستار حذف عوارض تردد کشتی از ولگا به دریایی خزر 
هســتیم، عنوان کرد: درصورتی که ایــن اتفاق رخ دهد تا 
کشتی ها برای ورود به دریای خزر عوارض پرداخت نکنند، 
اتفاق بسیار خوشایندی رخ داده است. وی با بیان اینکه از 
روسیه درخواست می کنیم اجازه دهد کشتی های با پرچم 
جمهوری اسلامی ایران در تمامی بنادر روسیه از جمله بندر 
»نووراسییســک« تردد کنند، اظهار داشت: در این صورت 

می توان صادرات غلات به روسیه را تضمین کرد.
صفایی در ادامه با اشاره به اینکه پایین آمدن آب دریای 
خزر به همه کشــورها صدمه می زند، عنوان کرد: یکی از 
دلایل اتفاقی که رخ داده این اســت که در ولگا ســدهایی 
ایجاد شــده که روی سطح آب دریای خزر تاثیر گذاشته و 
درخواست می کنم که در این رابطه توجه بیشتری از سوی 
روسیه صورت گیرد. همچنین با اعلام اینکه سازمان بنادر 
و دریانوردی آمادگی دارد لایروبی بنادر روســیه از طریق 
ایران انجام شــود، گفت: لایروب های بزرگی در دســتور 
خرید داریم و امیدواریم شاهد توسعه همکاری های دریایی 

و بندری دو کشور باشیم.

اردیبهشت  بود که خبر ممنوعیت واردات گوشی های بالای ۶۰۰ دلار و در پی 
آن بروز مشکل در ثبت سفارش گوشی های آیفون باعث افزایش بی سابقه قیمت 
موبایل شــد. روز سه شنبه قیمت آیفون ۱۳ پرومکس در بالاترین قیمت به ۸۳ 
میلیون تومان رسید. درحال حاضر ماجرای ثبت سفارش ها به کجا رسیده و بازار 
در چه شرایطی به سر می برد؟ رضا عالیان، سخنگوی انجمن واردکنندگان موبایل 
بیان کرد: تغییری که در ثبت ســفارش باید صورت می گرفت انجام شده. شرایط 
به حالت قبلی برگشــته اســت. او در مورد وضعیت بازار ادامه داد: هنوز در بازار 
نوساناتی وجود دارد و عمده دلیل آن بلاتکلیفی تخصیص ارز است. عالیان دراین 
مورد توضیح داد: در چند روز گذشــته تخصیص ارز نه تنها به گوشی های بالای 
۶۰۰ دلار بلکه به تمام گوشی ها داده نشده است. سخنگوی انجمن واردکنندگان 
موبایل بیان کرد: دو تا سه روز زمان می برد که منتظر نتیجه باشیم. این چند روزه 
تعطیلی بوده و اتفاق خاصی در بازار نیفتاده است و به طور طبیعی باید قیمت ها به 

قبل از اعلام خبر ممنوعیت ها برگردد.
ادامه واردات

بــه گزارش ایرنا، »علیرضا پیمان پاک« روز چهارشــنبه در حاشــیه همایش 
مشترک تجارت ایران و روسیه در جمع خبرنگاران، با بیان اینکه نباید ارز یارانه ای 
برای واردات کالاهای لوکس و مصرفی مانند گوشی تلفن همراه آیفون اختصاص 
یابد، اظهار داشت: در دو ماه نخست امسال بیش از کل نیاز کشور در سال گذشته 

ثبت سفارش برای واردات گوشی آیفون انجام گرفته است.
وی افزود: مردم نباید نگران باشــند، زیرا به انــدازه کافی از نوع این محصول 
وارد کشــور خواهد شد و فریب فضاسازی برخی دلالان و واردکنندگان مبنی بر 

ممنوعیت واردات گوشی آیفون را نخورند. رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران 
در مورد واردات محصولات غذایی نیز تصریح کرد: با توجه به ذخایر راهبُردی این 
اقلام و واردات مناسب در کشور مشکلی در این زمینه وجود ندارد، البته در تمام 
جهان امکان وجود مشکلاتی در ماه های باقی مانده به فصل برداشت مانده، ممکن 
است اما با توجه به ذخایر مناسب کشور و واردات به اندازه، مشکلی در این زمینه 
ایجاد نخواهد شــد. وی خاطرنشــان کرد: ۸۰ درصد نیاز کشور خریداری شده و 
ذخیره راهبُردی وجود دارد و بنابراین مشــکلی برای ذخایر و کالاهای اساسی در 
کشور وجود ندارد. پیمان پاک همچنین در مورد حجم مبادلات تجاری کشور در 
دو ماه نخست سال، تصریح کرد: به دلیل متصل نبودن سامانه گمرک به سامانه 
جامع تجارت از رقم دقیق آن اطلاع ندارم، اما با اتصال این سامانه به صورت آنلاین 
می تــوان رقم دقیــق را اعلام کرد. معاون وزیر صمت در مــورد واردات کالاهای 
مصرفی مانند مربا به کشور نیز گفت: بر اساس قوانین، واردات این اقلام به دلیل 
تولید داخل ممنوع است، اما در مورد مربا که به ارزش سه میلیون دلار وارد کشور 
شده است، در واقع کنسانتره میوه های گرمسیری با این عنوان بوده که البته آن 

هم می تواند به عنوان مواد مصرفی سایر صنایع غذایی استفاده شود،
وی با بیان اینکه واردات سه میلیون دلار در مقایسه با کل واردات ۵۰ میلیارد 
دلاری رقم قابل توجهی نیست، خاطرنشان کرد: برخی از واردکنندگان قصد دارند 
از جیــب ملت و ارز یارانه ای به واردات این محصولات اقدام کنند، درحالی که ارز 

نیمایی برای واردات نهاده های تولید و مواد اولیه و ماشین آلات اختصاص دارد.
فعالیت همه جانبه دولت سیزدهم در بخش دیپلماسی اقتصادی

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران همچنین در مورد دیپلماسی اقتصادی، 

خاطرنشان کرد: دولت دوازدهم دیپلماسی اقتصادی را تعطیل کرده بود، اما دولت 
سیزدهم در این بخش به صورت همه جانبه فعالیت می کند.

پیمان پاک افزود: در این زمینه آیت الله رئیســی، رئیس جمهوری با ســفر به 
روســیه، عمان، قطر و کشورهای همسایه نشــان داد که مقام اول اجرایی کشور 
بر توســعه تجارت با کشورها اهمیت می دهد و اقدامات کشورهای دیگر، توسعه 
مبادلات انجام رقم خواهد خورد. وی با بیان اینکه ایجاد اتاق مشترک با کشورهای 
هدف وظیفه اتاق های بازرگانی است، اظهار داشت: این در حالی است که سازمان 
توســعه تجارت به عنوان تسهیلگر ارتباط تجاری با کشورهای دیگر، پیگیر ایجاد 
اتاق های مشــترک در کشورهای مقصد شده اســت. برگشت کند بازار به حالت 
قبلی دیروز باعث تغییر قیمت ها در بازار آیفون شده است. آیفون ۱۳ پرومکس در 
بالاترین قیمت با ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان کاهش امروز با قیمت ۷۶ میلیون 

۵۰۰ هزار تومان به فروش می رسد.
آیفون ۱۳ پرو نیز در بالاترین قیمت روز گذشته ۶۰ میلیون ۵۰۰ هزار تومان 

بود. امروز به ۵۶ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان رسیده است.

رونق تجارت ایران و روسیه 

تهاترکالابینتهرانومسکوکلیدمیخورد

رئیس کل سازمان توسعه تجارت:

واردات آیفون ادامه دارد

قرن نو نوشت که عوامل زیادی بر میزان کالری مورد 
نیاز بزرگسالان تأثیر می گذارد. برخی عوامل را نمی توان 
کنترل کرد، مانند ســن و قد و از ســوی دیگر، سطح 
فعالیت نمونه ای از چیزی اســت که بر نیازهای کالری 
تأثیر می گذارد که می توان آن را کنترل کرد. فقر یکی 
از اصلی ترین عوامل تاثیرگذار غیرقابل کنترل در مصرف 
کالری اســت که منجر به سوتغذیه می شود همان طور 
که زهرا عبداللهی، مدیــرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت 
بهداشــت به خبرگزاری ایلنا گفت که »افزایش ناامنی 
غذایی به ویژه در مناطق محروم مشــاهده شده است و 
بحران اقتصادی مزمن به تشدید قابل توجه سوءتغذیه 
در بخش هایی از ایران منجر شده است.« افزایش چاقی 
نیز یک مشــکل جدی و جهانی است و در حال حاضر 
به خوبی ثابت شــده اســت که چاقی با فقر و نابرابری 
ثروت مرتبط است. اخیرا رئیس پژوهشکده بیماری های 
گوارش و کبد دانشــگاه علوم پزشکی تهران از افزایش 
۵.۵ برابری تعداد افراد چاق و دو برابر شــدن مرگ های 
زودرس ناشی از بیماری های مرتبط با چاقی در ایران در 

چند دهه گذشته خبر داد.
تغذیه سالم چقدر برای ایرانیان خرج برمی دارد؟

تغذیه سالم یعنی خوردن انواع غذاها که مواد مغذی 
لازم برای حفظ سلامتی، احساس خوب و داشتن انرژی 

را به شــما می دهد. این مواد مغذی شــامل پروتئین، 
کربوهیدرات، چربی، آب، ویتامین ها و مواد معدنی است. 
۱۰ تــا ۳۵ درصد کالری باید از پروتئین تامین شــود؛ 
متوسط نیاز بزرگسالان به غذا در روز ۲۰۰۰ کالری است 
و در نتیجــه ۲۰۰ تا ۷۰۰ کالــری آنها باید از پروتئین 
تامین شــود که ۵۰ تا ۱۷۵ گرم است. اگر متوسط نیاز 
روزانه افــراد به پروتئین را ۱۱۲.۵ گرم در نظر بگیریم؛ 
ماهانه هر فرد باید ۳ کیلو و ۳۷۵ گرم پروتئین مصرف 
کند؛ در حال حاضــر هر کیلوگرم مرغ تازه در بازار ۵۵ 
هــزار و ۵۰۰ تومان قیمت خورده اســت و تامین نیاز 
پروتئینــی یک فرد بــا مرغ ماهانه ۱۸۷ هــزار و ۳۱۲ 
تومان هزینه می برد. از طرف دیگر اگر متوســط قیمت 
هر کیلوگرم گوشــت قرمز در بازار را ۱۴۰ هزار تومان 
در نظر بگیریم، تامین نیاز پروتئینی یک فرد با گوشت 

ماهانه ۴۷۲ هزار و ۵۰۰ تومان هزینه می برد.
دستورالعمل های غذایی توصیه می کنند که هر فرد 
باید روزانه ۲۰۰ تا ۲۵۰ گرم برنج پخته شــده مصرف 
کنــد؛ در حال حاضر هر کیلوگرم برنــج ایرانی در بازار 
به طور متوســط ۸۰ هزار تومان قیمت خورده است و 
مصرف روزانه ۲۵۰ گرم برنج مســاوی است با مصرف 
ماهانــه ۷ کیلو و ۵۰۰ گرم برنج کــه ۶۰۰ هزار تومان 

هزینه می برد.

مدیر کل غلــه و خدمات بازرگانی اســتان تهران 
گفت: بعد از افزایش نرخ گندم صنف و صنعت قیمت 
نــان فانتزی رونــد صعودی به خود گرفــت از این رو 
بخشــی از نیاز مردم که با این نان ها تامین می شد به 

سمت نان های سنتی سرازیر شدند.
به گــزارش ایلنا، پس از تغییــر در نظام یارانه ای 
شــاهد صنف های طولانی درب نانوایان بودیم اینجا و 
این پرســش مطرح است که آیا ساعات کاری نانوایان 
تغییر کرده است؟ یا اینکه مصرف نان و عطش خرید 
نان از سوی مردم به دلیل افزایش نرخ سایر کالاهای 
اساسی افزایشی شده اســت؟ برای یافتن پاسخی در 
خور به پرســش هایمان دیدگاه مسئول و فعالان این 
حوزه این جویا شــدیم؛ گفتنی است روسای اتحادیه 
نانوایان سنتی از دادن پاسخی روشن به این پرسش ها 

اجتناب کردند.
عباس ارشــدی مدیر کل غله و خدمات بازرگانی 
اســتان تهران، در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، 
در پاســخ به این پرســش که چرا این روزها شــاهد 
صف های طولانی درب نانوایان تهران هستیم؟ گفت: 
بعد از اعلام رسمی آزادســازی یارانه ها اولین شوک به 
صنف نانوایان وارد شــد. وی تاکید کرد: بعد از ورود 
دولــت و اعــلام این خبر که یارانــه آرد، نان و گندم 

مانند روال سابق داده می شود فشارها به صنف نانوایان 
کاهشی شد.

این مقام مسئول با اشاره به آزادسازی نرخ نان های 
حجیم و نیمه حجیم، گفت: نان های فانتزی بخشی از 
نیاز خانوارها را تامین می کردند و اگر خانواد ه ای به نان 
خارج از ساعت کاری نانوایان سنتی احتیاج داشت از 

این واحدها تامین نیاز می کرد.
به گفته ارشدی؛ بعد از افزایش نرخ گندم صنف و 
صنعت قیمت نان فانتزی روند صعودی به خود گرفت 
از این رو بخشــی از نیاز مــردم که با این نان ها تامین 

می شد به سمت نان های سنتی سرازیر شدند.
وی خاطر نشان کرد: شــرکت غله تهران با هدف 
تعادل در تقاضا، نانوایانی که در ســطح شهرســتان 
تهران با مشــکل آرد مواجه بودنــد به آنها آرد تزریق 
کرد تا ساعت کاری خبازان افزایش پیدا کند و به نظر 
می رسد با دنبال کردن این سیاست آرامش در سطح 

بازار و خبازان بازگشته است.
مدیر کل غلــه و خدمات بازرگانی اســتان تهران 
تاکید کرد: دولت بر نحوه اعطای یارانه گندم دقت نظر 
زیادی دارد تا یارانه مســتقیم به دست مردم برسد و 
رقابت را بین نانوایان ایجاد کند که شاهد کم فروشی، 

خروج آرد از شبکه و گران فروشی نباشیم.

تقاضا برای خرید نان سنتی افزایش یافتبرآورد عجیب از هزینه غذا


